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ČESKO: Na semináři pořádaném na půdě Senátu v prosinci 2023 se s odkazem na
zahraniční studii vyjadřoval k dezinformacím šířeným na veřejnosti podnikatel Karel
Janeček. Svým pohledem navázal na část semináře, ve kterém se šířeji hovořilo
i o dezinformacích, které se objevovaly na vládních webových stránkách a o vědecky
nepodložených nařízeních, která vládní úřady vydávaly v době covidové.

„Ztrácíme svobodu slova. Lidé, kteří se odváží něco říkat proti režimu, proti mainstreamovému
názoru, tak jsou ostrakizováni, dehonestováni. Aktuálně se pod falešnou záminkou boje proti
takzvaným dezinformacím dělají ty nejhorší dezinformace. Lže se lidem o tom, jak jsou dezinformace
nebezpečné, jak nám škodí. Není to pravda,“ říká český miliardář, který v posledních volbách
kandidoval na post prezidenta České republiky.

Janeček v souvislosti s otázkou dezinformací zmiňuje, že v září 2023 pořádal jeho Institut H21
seminář v Kolovratském paláci, kde prezentovala svá zjištění trojice vědců, Sacha Altay, Manon
Berriche a Alberto Acerbi, kteří shromáždili a analyzovali řadu studií týkajících se dezinformací.

Screenshot z výzkumné práce trojice vědců Sacha Altay, Manon Berriche a Alberto Acerbi. (zdroj)

Vědci docházejí k závěru, že dezinformace a jejich vliv jsou mnohdy přeceňovány, a „stejně tak
přeceňujeme i jejich rozšířenost a vliv na utváření názorů a jednání lidí“. Autoři studie na základě
výzkumu (pdf) „vyvracejí mylné představy o vlivu dezinformací na člověka“.

„Došli ke zjištění, že dezinformace jsou šíleným způsobem nadhodnoceny. Není to tak, že by nás
dezinformace manipulovaly. Ono je to totiž tak, že lidé dnes ničemu nevěří. Většinově nevěří žádným
informacím v tisku ani dezinformacím. Věří tomu, co si sami mohou takzvaně osahat. Osobnímu
kontaktu, osobní komunikaci, tomu mohou věřit. Dezinformace mají vliv malý,“ komentuje Janeček
výsledky jejich výzkumu.
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„Respektive mají vliv takový, že když člověk něčemu věří a chce to prosazovat, tak si k tomu najde ať
už informace nebo dezinformace a těmi argumentuje, ale není to tak, že by to někoho přesvědčilo, že
by to způsobovalo nějaké zásadní škody,“ říká český podnikatel.

„Kdo by si to pomyslel, že ODS a strany, které byly za svobodu, pro které byla
svoboda tím klíčem, jsou dnes pěšáci k novodobé totalitě.“

— Karel Janeček, český matematik a podnikatel

„Škodu způsobuje takzvaný boj proti dezinformacím,“ míní Janeček a naráží na snahy vládních úřadů
o kontrolu obsahu na sociálních sítích. „To, co dělá ministr vnitra (Vít Rakušan), je úplná hrůza. Je to
opravdu na cestě ztráty svobody slova.“ Kvůli obavám z rostoucí cenzury se na premiéra
Fialu obrátilo v listopadu 2023 více než 50 osobností prostřednictvím otevřeného dopisu.

„Vtip je v tom, že stávající vládní garnitura, kdo by si to pomyslel, že ODS a strany, které byly za
svobodu, pro které byla svoboda tím klíčem, jsou dnes pěšáci k novodobé totalitě. To, co tito lidé
dělají, tak nás navádí cestou k totalitě, ke ztrátě svobody slova,“ říká podnikatel, který
financuje projekty na podporu zachování svobody slova.

„Lidé se bojí vyjadřovat, začíná se uplatňovat autocenzura, kdy i rozumní lidé nejsou ochotni říci svůj
názor, aby se neznelíbili. A ti, co mají odvahu, jsou dehonestováni a případně označováni za nějaké
proputinovské věci a tak dále a tak dále…“

„Ztráta svobody slova je velký problém. Je to velmi unikátní. Já si nejsem vědom v historii takového
převratu, kdy by ta samá generace během několika let najednou otočila z příznivců boje za svobodu
a stali se z nich, ne ti největší diktátoři, ale pěšáci totality,“ míní Karel Janeček. „Začalo to za covidu,
ale teď to pokračuje.“

„Je to zkouška na nás, jestli najdeme dostatečnou odvahu se tomu postavit,“ dodává podnikatel.

„Pokud budeme slabí, pokud to nedokážeme, tak se pravděpodobně něco takového stane,“ míní
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Janeček o možném nástupu totality.
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